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РЕЗЮМЕ 

Утемиш-хаджи. Кара таварих 

Представленное читателю произведение Утемиша-хаджи «Кара таварих» 

(перевод, транскрипция, факсимиле) основано на рукописи из коллекции Р. Фах-

ретдина. Рукопись оказалась в личном архиве известного турецкого тюрколога 

Заки Валиди Тогана. Копию рукописи И.М. Миргалееву, руководителю Центра 

исследований Золотой Орды и татарских ханств Института истории им. 

Ш. Марджани АН РТ, любезно предоставили дочь Заки Валиди – Исенбике Тоган 

и его ученик Мустафа Кафалы для изучения и дальнейшего введения в научный 

оборот. Оригинал находится в личном архиве Исенбике Тоган (Стамбул, Турция). 

Автор данного сочинения – Утемиш-хаджи, сын Маулана Мухаммада Дости 

– происходил из влиятельной семьи, служившей шейбанидским ханам. Представ-

ленное сочинение Утемиша-хаджи написано в середине XVI в. в Хорезмском хан-

стве (Хива) на тюркском языке. Известны всего два списка этого сочинения: таш-

кентский, которому условно дано название «Чингиз-наме», и более полный спи-

сок Р. Фахретдина под названием «Кара таварих». Рукопись состоит из 76 листов, 

разделенных на две колонки и написанных преимущественно почерком насх, ко-

личество строк на листе варьируется от 10 до 19. Повествование начинается с рас-

сказа об истории Чингиз-хана и далее описываются события до момента распада 

Золотой Орды и образования татарских ханств. Кроме того известно, что у руко-

писи был продолжатель, который вел свои записи до 1630 года. 

 

 

SUMMARY 

Ötemish Hajji .  Qara tavarikh 

The work of Ötemish Hajji “Qara tavarikh” (translation, transcription, facsimile), 

here presented to the reader, is based on a manuscript from the collection of 

R. Fakhretdin. The manuscript appeared in the personal archive of the well-known 

Turkish Turkologist Zaki Validi Togan. The daughter of Zaki Validi, Isenbike Togan, 

and his student Mustafa Kafali kindly provided a copy of the manuscript to 

I.M. Mirgaleev (Head of the Center for Research of the Golden Horde and Tatar Khan-

ates of Sh.Marjani Institute of History of Tatarstan Academy of Sciences) for its study 

and further introduction into the academic circulation. The original of the manuscript is 

kept in the personal archive of Isenbike Togan (Istanbul, Turkey). 

The author of this work, Ötemish Hajji, son of Maulan Muhammad Dosti, came 

from an influential family that served the Sheibanid khans. Ötemish Hajji wrote his 

work in the Turkic language in Khwarezmian Khanate (Khiva) in the middle of the 16th 

century. Only two copies of this work are known: the Tashkent copy conditionally 

called “Chingiz-name” and a more complete copy of R. Fakhretdin called “Qara 

tavarikh”. The manuscript consists of 76 leaves divided into two columns and filled 

mostly with naskh handwritten. The number of lines per leaf varies from 10 to 19. The 

narrative begins with the history of Chinggis Khan and further describes the events until 

the dissolution of the Golden Horde and the formation of the Tatar khanates. In addi-

tion, it is known that the manuscript had a continuator who kept his records until 1630. 

Перевод Романа Хаутала 
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